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výdajù. Nemluvì o investicích do infrastruk-
tury. Nejenom z tohoto dùvodu mají mít 
také možnost ovlivòovat chod a øízení škol 
prostøednictvím jmenování øeditele. Pøed 
nìkolika lety se podaøila shoda na principu 
možnosti pravidelných konkurzù v periodici-
tì šesti let. Tuto možnost považujeme za vel-
mi významnou a pozitivní v tom, že konkurzy 
se postupnì staly pravidelností, která nikoho 
nepøekvapí. Pravidelný konkurz vybízí všech-
ny k zamyšlení a tøíbení myšlenek o stavu 
a smìøování školy na další období a rovnìž 
dává uèitelùm pøíležitost ke kariérnímu rùstu. 

Nìkolik posledních let pøineslo do života 
škol øadu novinek. Pevnì vìøíme, že 
povinnost zajistit místa ve školkách pro 
dìti dvouleté, stejnì tak stávající forma tzv. 
inkluze, projdou revizí. Naopak u reformy 
financování regionálního školství se po 
øadì jednání (od roku 2011) podaøilo 
prosadit návrh SMS ÈR, podle nìjž 
by mìl stát uhradit mzdové výdaje na 
pedagogy u škol, které mají jednu èi dvì 
tøídy v roèníku, pokud mají tyto školy 
v jedné tøídì prùmìrnì více jak 15 žákù. 
Jsme velmi blízko historickému posunu, kdy 
by financování pedagogù bylo pro øeditele 
a obce dlouhodobì pøedvídatelné. 
Zastáváme pozici podpory této reformy 

Úvodník

/smscr.cz

Škola má být pýchou každé obce za podmínky zásadního navýšení finan-
cování kapitoly regionálního školství 
tak, aby byl naplnìn pøedpoklad, že nedojde 
k finanènímu poškození škol. 

Pro zajištìní infrastrukturálních investic 
usilujeme o navýšení prostøedkù projekto-
vého financování. Pozitivem je rovnìž nárùst 
„váhy“ žáka v RUD od 1. 1. 2018 na 9 pro-
cent. Smysluplnost OP VVV a tzv. Místních 
akèních plánù se v øadì pøípadù pro zøizova-
tele ztrácí v mlhovinì byrokracie a mzdových 
nákladù bez hmatatelných výsledkù. Mùže to 
být i jinak, pokud jako zøizovatelé bude-
me aktivní. Benefity z rozvíjení vzájemné 
spolupráce, zapojení rodièù, moderování 
školských rad, spolupráce s ÈŠI a pøede-
vším poznávání toho, jak lze vìci dìlat jinak, 
se projeví v delším horizontu, ale o to více. 
Každé území má možnost, ale i povinnost 
vybrat si, co potøebuje nejvíce. 

Vìøím tomu, že zamyšlení nad tématy tohoto 
èísla pøispìje ke snaze každého starosty 
a zastupitelstva, aby škola byla pýchou 
obce a její žáci naší dobrou 
budoucností. 

Mgr. Oldøich Vávra, 
starosta obce Tupesy, 
pøedseda Pracovní 
skupiny SMS ÈR pro 
školství a sport
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Reforma financování školství
 / str. 2-3

Andrej Babiš dostal klíèe od radnic.
Zmírnìní zákona o støetu zájmù
podporuje / str. 11

Boršice vyhrály dlouholetý boj
se zápachem. Ochrání je obecnì
závazná vyhláška  / str. 9

Vážené kolegynì, kolegové a pøátelé 
samospráv.

Vnímání dùležitosti vìcí a dìjù je ovlivnìno 
perspektivou èasu a nadhledem zkušeností. 
Je vzácným darem setkat se s lidmi, kteøí své 
konání dokáží pomìøovat a hodnotit nikoliv 
optikou okamžiku, èi volebního období, ale 
alespoò perspektivou délky lidského života. 
Naše obce a mìsta mají historii nepomìrnì 
delší. V prùbìhu èasu je formovaly i osobnos-
ti pana starosty, pana faráøe a pana uèitele. 
Je faktem, že se doba mìní, ale obecní úøad 
a škola (školka) jsou v obcích stále zásadní. 
Zùstává také zkušenost, že tam, kde funguje 
ve shodì, vzájemném respektu a spolupráci 
vedení obce, spoleèenství napø. farnosti, èi 
obecnì komunity obèanù a vedení školy, stojí 
obec na pevných „nohou“, vzkvétá a budouc-
nosti se bát nemusí. 

Pracovní skupina SMS ÈR pro školství, sport 
a kulturu usiluje o nastavení takových finanè-
ních a legislativních podmínek, aby tato spo-
lupráce mohla fungovat. Naším cílem je, aby 
obce mohly ve vztahu ke školám, školským 
zaøízením a státní správì reálnì vystupovat 
coby respektovaný zøizovatel, zodpovìdný 
správce a uznávaný partner. 

Vzdìlanost a vzdìlávání nelze redukovat 
pouze na školu. Podpora volnoèasových 
organizací a spolkù je základem obèanské 
spoleènosti. Dnes je podpora organizací, 
které se zabývají výchovou a vzdìláváním 
ve volném èase, vìtšinou na bedrech obcí. 
Usilujeme o to, aby podpora ze strany MŠMT 
necílila pouze na sport, ale aby byla výraznì 
vyšší. Obce jako zøizovatelé prùmìrnì roènì 
investují pouze na zajištìní provozu škol 
a školských zaøízení až 12 procent veškerých 

Projekt „MAS jako nástroj spolupráce obcí pro efektivní chod úřadů“ CZ.1.04/4.1.00/B6.00043.

Tento projekt je spolufinancován Evropským sociálním fondem a státním rozpočtem České republiky.
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Pøesnì pøed 10 lety se v Jihlavì konalo ustavující Republikové shromáždìní SMS ÈR. Sdru-
žení zaèínalo s pár stovkami èlenù, kteøí se semkli kolem tzv. Zlínské výzvy. Bez prostøedkù, 
avšak s obrovským elánem. Jubileum si letos ještì vícekrát pøipomeneme, a to zejména 
s ohledem na další významné výroèí, 100 let od vzniku samostatného Èeskoslovenska. 
Máme se na co tìšit.

sms čr slaví 10 let!
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Téma

S Václavem Klausem o reformách, 
financích i zachování škol

Sdružení místních samospráv zastupovali 
Petr Halada a Oldøich Vávra, kteøí kladli dùraz 
také na problémy, které obcím a školkám 
pøináší nová povinnost zajištìní místa 
v mateøských školách pro dvouleté dìti. 
Pøedseda SMS ÈR Stanislav Polèák již døíve 
sdìlil, že návrh na zrušení tohoto ustanove-
ní podpoøí. Dùležitým bodem diskuse byla 
rovnìž shoda nad potøebou navýšení pro-
støedkù pro práci s mládeží ve volném èase, 
snížení byrokracie pøi èerpání prostøedkù 
z Operaèního programu Výzkum, vývoj 
a vzdìlávání (OP VVV) a vìtší dùraz na to, aby 
výzvy programu odrážely reálné potøeby škol.

Na jednání mimo jiné zaznìlo, že Václav 
Klaus s reformou financování nesouhlasí. 
Zástupci SMS ÈR navrhli jako potøebné 
vyvolat diskusi s MŠMT poté, co budou 
v kvìtnu 2018 známa pøesná èísla, aby 
bylo zøejmé, jak reforma dopadne na kon-
krétní školy, a zda bude na její financování. 
„Návrh reformy dosud odráží potøeby zøizo-
vatelù základních škol a zachovává síś škol 
i na venkovì,“ uvedl Oldøich Vávra, jenž má 
v SMS ÈR roli pøedsedy pracovní skupiny 
pro školství a sport.

toevaluace, který pøinese více informací 
zøizovateli, povede k vìtší spolupráci mezi 
školou a zøizovatelem a podpoøí zapojení 
komunity rodièù do života školy. „Zøizova-
telé uvítají seznámení s výsledky inspekè-
ní èinnosti ÈŠI a zpøístupnìní hodnocení 
škol v nástroji ISPIS,“ uvedl Vávra.  „Pro-
sazujeme, aby autoevaluace poskytla 
škole bezpeèný nástroj k rozvoji, podpo-
øila cílené funkèní vzdìlávání vedení škol 
i zøizovatelù,“ dodal s tím, že spoleèným 
cílem je zvýšení kvality výsledkù vzdìlává-
ní a zlepšení školského prostøedí. 

Èeská školní inspekce podle Oldøicha 
Vávry zásadnì zmìnila svùj pøístup a nyní 
by mìla vždy oznámit svoji èinnost v pøí-
slušné škole jejímu zøizovateli a se zøi-
zovatelem probrat i výslednou inspekèní 
zprávu. „Tento postup vítáme,“ uzavøel 
Vávra. 

Cílem tzv. Odborného panelu, který po-
øádala Èeská školní inspekce v rámci in-
dividuálního projektu Komplexní systém 
hodnocení, bylo prodiskutovat a navrhnout 
taková opatøení, která by mohla být využita 
díky Operaènímu programu Výzkum, vývoj 
a vzdìlávání (OP VVV) k podpoøe dalšího 

SMS ÈR pokraèuje ve spolupráci 
s Èeskou školní inspekcí

propojování vnìjšího a vnitøního hodnocení 
škol. Napøíklad prostøednictvím tzv. šablon, 
které by mohly ve školách evaluaèní pro-
cesy rozvíjet.

Podle Oldøicha Vávry SMS ÈR podporuje 
vznik funkèního modelu evaluace a au-

Pøíprava a zejména reforma financování regionálního školství, odmìòování 
nepedagogických pracovníkù a problematika inkluze byly 25. 1. na programu schùzky 
pøedstavitelù SMS ÈR s Václavem Klausem, pøedsedou poslaneckého Výboru pro vìdu, 
vzdìlávání, kulturu, mládež a tìlovýchovu.

Pøesnì dva týdny po celodenním jednání s experty o formativním hodnocení se ve støedu 
15. listopadu 2017 na ústøedí Èeské školní inspekce konalo setkání odborníkù zamìøené 
na jedno z klíèových témat, jímž je propojování externího a interního hodnocení. A to jak na 
úrovni vzdìlávacího systému, tak na úrovni konkrétních škol. SMS ÈR zastupoval a interního 
hodnocení škol se úèastnil pøedseda pracovní skupiny 
pro školství a sport Oldøich Vávra. 
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Téma

Zamyšlení nad návrhem reformy 
financování regionálního školství
Proè by žák nemìl dostat svých 60 000 Kè do batùžku a jít?!

Protože to neodpovídá ekonomické re-
alitì a troufnu si to doložit.
Zaènu podnikat v oblasti vzdìlávání a zalo-
žím si vzdìlávací agenturu. První, co potøe-
buji, je lektor (uèitel). Najdu ho, dohodnu 
s ním podmínky a slíbím mu mìsíèní plat 
– øeknìme 40 tis. Kè.  Další, co potøebuji, 
jsou studenti. Mám uèebnu, kam se vejde 
30 žákù.  

Varianta 1 
Naplním kapacitu (dostatek zájemcù). Vy-
poètu si, že mzdové náklady na jednoho 
studenta jsou  40 000 Kè / 30 = 1 333,33 
Kè. Pøipoètu ostatní náklady a požadovaný 
zisk. Zjistím, že cena jednoho studenta 
musí být 5 000 Kè. Moje tržby budou cel-
kem 30 x 5 000 = 150 000 Kè. 

Varianta 2 
Lukrativní obor, ale pøi stejných celkových 
nákladech seženu jen 15 zájemcù. Cena 
kurzu bude 150 000 / 15 = 10 000 Kè. 

Závislost ceny kurzu na poètu studentù 
pøi stejných celkových nákladech je uve-
dena v grafu a jedná se typicky o nepøí-
mou úmìru.

Z uvedeného lze tedy vyvodit, že výše 
nákladù na jednoho studenta je nepøí-
mo úmìrná celkovým nákladùm a po-
ètu studentù ve skupinì. Stanovení nor-
mativu na studenta v jednotné výši pak 
pøedstavuje úmìru pøímou. 
Aś stanovíme normativ jakkoliv (podle prù-
mìrného poètu žákù ve tøídì, napø. 22, 
nebo nejmenší možné velikosti tøídy, napø. 
15), budou zdroje odpovídat potøebám prá-
vì v tomto konkrétním pøípadì. Èím více 
se však skuteèný stav ve tøídì bude lišit 
od podmínek stanovení normativu, tím 
vìtší budou disproporce ve financování.
Proto si dovolím tvrdit, že když krajské úøady 

Právì tato èást nákladù na žáka má ne-
pøímoúmìrný prùbìh!

Nyní se vrátím k variabilním nákladùm. To 
jsou náklady, které lineárnì rostou s kaž-
dou jednotkou produkce – s každým no-
vým žákem. Typicky sem budou patøit ná-
klady na uèebnice, sešity, psací potøeby, 
ale tøeba i toaletní papír, spotøeba vody, 
potravin a podobnì. Zde i jednatøicátý žák 
bude stát stejnì jako první nebo tøicátý. Do 
této kategorie patøí i èást mzdových nákla-
dù. Typicky uèitel ve tøídì s 30 žáky musí 
opravit 30 písemných prací, ve tøídì s 15 
žáky jen 15.  A v tomto pøípadì je stejný 
normativ na srovnatelného žáka správný. 

Tato èást nákladù 
má lineární prùbìh.

Vše se komplikuje
Vìci nikdy nejsou úplnì jednoduché, a èím 
více budu nìkteré aspekty zohledòovat, 
tím to bude složitìjší.
Základní školy jsou roztroušené na ploše 
celé republiky, jsou rùznì velké a rùznì sta-
ré. Každá má jiné vnìjší podmínky. Každá 
má jiný pedagogický sbor, a to jak z hlediska 
kvality, tak i z hlediska vìkové struktury. Pod-
le platných pøedpisù pro odmìòování mají 
v závislosti na vzdìlání a délce praxe rùzní 
uèitelé rùzné platy, i když uèí stejný pøedmìt! 
A to nepøihlížím k rùzným platovým podmín-
kám v jednotlivých regionech našeho státu 
a konkurenci na pracovním trhu.
V tomto ohledu jednotný normativ na žáka 
v podstatì nivelizuje odmìòování pedagogù. 
Mladí dostanou nižší základní složku a zbu-
de jim více na odmìny. Starý sbor vyèerpá 
mzdy na vyšších základních platech a na od-
mìny nezbude. Ve finále dostanou stejnì. 
Pøednost by snad šlo spatøovat v tom, že øe-
ditelé udržují vyrovnanou vìkovou strukturu 
pedagogického sboru a odmìny pøerozdìlí. 
(Pokud tomu tak opravdu je?)

Nakonec vše proberu 
ještì z pohledu organizace 
pracovních procesù. Vydržte.

Pøi normování výroby se èas spotøebovaný 
na produkci dìlí na smìnový, dávkový a jed-
notkový. 
• smìnový – jedenkrát na smìnu – 

pøíprava pracovištì, nutné pøestávky 
v práci (wc apod.), úklid pracovištì

pøijaly pro rozdìlování financí složité funkce 
pro stanovení normativù, postupovaly v zá-
sadì správnì. Nicménì po pøevedení do 
grafù bylo zjištìno, že køivky mìly sice ve-
lice podobné prùbìhy, ale každý kraj mìl 
tuto køivku posazenou jinak vysoko.
Již tato úvodní èást by mìla staèit k po-
chopení toho, že na nepøímoúmìrný 
prùbìh  nákladù nelze stanovit pøímo-
úmìrný normativ!
Výše uvedené tvrzení poèítá s urèitou mí-
rou abstrakce. Pro ty, kteøí se chtìjí problé-
mem zabývat hloubìji, vše dále rozvedu.

Podíváme se podrobnì na náklady
Náklady na každou produkci nebo službu 
se dají rozdìlit na náklady fixní (stálé) a ná-
klady variabilní (promìnné). V našem pøípa-
dì budu považovat za jednotku produkce 
jednoho žáka.
Mezi náklady fixní budou urèitì patøit ná-
klady typu pronájmu uèebny, nákladù na 
topení, energie, úklid a podobnì. S urèi-

tou výhradou sem budou patøit i náklady na 
mzdu uèitele. Ta jejich èást, kdy skuteènì 
uèí, kdy vykonává pøípravu a podobnì.
Fixní náklady jsou charakteristické tím, že 
platí pro urèitý rozsah výkonù. Pokud dojde 
k situaci, kdy musím otevøít další celou tøídu 
a pøijmout dalšího celého uèitele, náklady 
se rázem znásobí.
(Mohu-li mít ve tøídì maximálnì 30 žákù, 
pak pøi pøijetí toho 31. musím otevøít druhou 
tøídu a pøijmout druhého uèitele. Ten jeden 
nový žák mì pak teoreticky stojí stejnì jako 
30 pøedchozích. Maximální poèet žákù ve 
tøídì je zèásti odborným a zèásti politickým 
rozhodnutím a má dopady nejen na ekono-
miku, ale i na kvalitu výuky. Samozøejmì, 
že udìlám 2 tøídy s 15 a 16 žáky. Jenom 
se snažím demonstrovat, že v urèitém oka-
mžiku dojde k situaci, kdy musí být plnì 
ufinancovatelná tøída s 15 žáky.) 
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• dávkový – jedenkrát na dávku, na 
sérii výrobkù - pøíprava náøadí, fo-
rem,  u uèitele pøíprava na hodinu

• jednotkový – èas na jeden výrobek - 
ušití rukavice, vyrobení sklenice, ale 
také oprava jedné písemky

Protože èas jsou peníze a peníze jsou ná-
klady, mùžeme i na nákladovost vzdìlávání 
pohlížet ze stejného úhlu pohledu.

Kdo pozornì doèetl až sem a zamyslí se 
nad procesem vzdìlávání, zjistí, že vìtšina 
nákladù ve školství má charakter dávko-
vých nákladù. Jeden uèitel uèí dávku žákù 
najednou, spoleènì a témìø bez ohledu na 
to, kolik ta dávka žákù má. Pouze malá èást 
nákladù jde za jednotlivými žáky. 
Smìnové a dávkové náklady se chovají 
jako náklady fixní a jednotkové jako variabil-
ní. Tím se znovu vracíme k tomu, že vìtšina 
nákladù na žáka vykazuje nepøímoúmìrný 
prùbìh a jen menší èást nákladù je pøímo-
úmìrná poètu žákù.  

Opìt si tedy dovoluji 
tvrdit, že je ekonomicky 
neodùvodnitelné stanovit 
normativ na jednoho žáka, 
dát mu ho do batùžku a aś 
si najde svého uèitele.  

Z pohledu statistiky velkého množství údajù 
mùžeme zjišśovat celostátní prùmìry a po-
rovnávat s výsledky za kraje, obce, školy 
a tøídy i za jednotlivé kategorie mezi sebou. 
Bylo by však velkou chybou na základì 
toho stanovit normativy!

Jako èlen pracovní skupiny pro školství 
Sdružení místních samospráv ÈR jsem 
mìl možnost seznámit se s navrhovanou 
reformou financování regionálního školství. 
Souhlasím s tím, že je potøeba pøijmout 
opatøení, aby školy nebyly tak výraznì 
závislé na každém žákovi. Setkal jsem se 
napø. s pøípadem vydírání školy, že jestli 
se nezlepší známky dítìte, dají ho rodièe 
jinam.
Navrženou reformu v principu považuji za 
správnou. Zohlednìní složení  pedago-
gického sboru, stanovení nákladù podle 
vzdìlávacích plánù a vazbu jen menší èás-
ti financí na naplnìnost tøídy považuji za 
opodstatnìné. 
Ale jako vždy, ïábel se skrývá v detailu. 
Teï bude velmi dùležité, jak velký bude 
objem prostøedkù pro školství a jak dobøe 
budou stanoveny proporce mezi pevnou 
a pobídkovou složkou. Teprve konkrétní 
normativy ukážou, jak dobøe bude systém 
nastaven.

Ing. Jiøí Nekolný 
Starosta obce Višòová, 
èlen Pracovní skupiny 
SMS ÈR pro školství, 
ekonom

Dvouleté dìti ve školkách? 
Obce pro nì nemají kapacitu

„A to zejména z provozních a kapacitních 
dùvodù. Dvouleté dítì má totiž v objektu 
mateøské školy daleko vyšší a odlišné ná-
roky,“ uvedl Oldøich Vávra, starosta obce 
Tupesy a pøedseda pracovní skupiny pro 
školství SMS ÈR.

Vychází pøitom z šetøení mezi èlenskými 
obcemi, z nìjž vyšlo najevo, že stávají-
cí kapacity školek nejsou v žádném 
pøípadì schopny absorbovat další 
populaèní roèník dvouletých dìtí. 
„Zøizovatelé již vyèerpali relativnì snadné 
možnosti navyšování kapacity drobnými 
stavebními úpravami a v naprosté vìtšinì 
pøípadù zajistili kapacitu pro dìti pøed-
školní. Další navýšení míst ve školkách 
je v naprosté vìtšinì pøípadù podmínìno 
zásadními infrastrukturními investicemi, 
které nejsou pro vìtšinu zøizovatelù reál-
nì dostupné,“ øíká Vávra.

SMS ÈR dlouhodobì požaduje posílení 
pravomocí øeditele, aby mohl rozhodnout 
o pøijetí dítìte na základì vyhodnocení 
pedagogy školy s pøihlédnutím k materi-

álním, prostorovým a personálním mož-
nostem školy a s ohledem na školní zra-
lost dítìte. Odstranìním povinnosti pøijetí 
dvouletých dìtí do mateøské školy, jíž 
obsahuje poslanecká novela školského 
zákona, by se obcím uvolnily ruce pro re-

álnou a dlouhodobou pøípravu takových 
investic, které objekty škol a školek ješ-
tì více zpøístupní dalším skupinám dìtí 
a žákù. „Prostým uložením povinnosti 
však nelze tyto kroky po obcích vymá-
hat,“ uzavírá Oldøich Vávra.

Novela školského zákona pøijatá na podzim 2016 (zákon è. 178/2016 Sb.) uložila všem 
obcím a mìstùm, které zøizují mateøskou školu, nové povinnosti. Mimo jiné mají zajistit 
od roku 2020 místo ve školkách již pro dvouleté dìti. Obce s tímto návrhem od samého 
poèátku nesouhlasí. 
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Reforma financování regionálního 
školství?  

Návrh reformy financování regionálního 
školství je žhavé téma, kterým se zabý-
vá i SMS ÈR. Jak ji osobnì hodnotíte 
a co by se díky ní zmìnilo konkrétnì ve 
vaší obci, kde máte školu i školku?

Tøi otázky pro...

Nový návrh financování regionálního škol-
ství je pro mne akceptovatelný. Mnohokrát-
jsme jej MŠMT pøipomínkovali a diskutovali 
nad jednotlivými parametry návrhu. Pro 
naši školu by tento návrh znamenal zvýše-
ní pøíspìvkù státu na platy pedagogických 
i nepedagogických zamìstnancù školy 
a také zvýšení takzvaných ONIV. Nicménì 
moje akceptace má jeden podstatný há-
èek. Potøeba financování kapitoly regionál-
ního školství se tímto návrhem zvýší o pøi-
bližnì pìt miliard korun, a pokud je MŠMT 
do svého rozpoètu nedostane, pak nemá 
vùbec smysl návrh realizovat.
  
Aktuálním tématem je také OP VVV. 
Sdružení prosazuje snížení byrokra-
cie pøi èerpání prostøedkù z programu 
a vìtší dùraz na to, aby výzvy odrážely 
reálné potøeby škol. Co konkrétnì máte 
na mysli reálnými potøebami škol?

Jednoznaènì se jedná o materiální potøe-
by. Pokud má škola pracovat s nejmoder-
nìjšími pomùckami, aby se pøiblížila realitì 

Názor

potøeb pracovního trhu, pak musí být vy-
bavena rychlým internetem v celé budovì, 
moderní PC technikou, 3D tiskárnami, 
kvalitními pracovnami pro všechny pøed-
mìty. Zdá se mi, že o tìchto potøebách 
hodnì mluvíme, ale vlak reality zase nabral 
na rychlosti a nám opìt kousek dál ujel. 
  
Novela školského zákona uložila všem 
obcím a mìstùm, které zøizují mateø-
skou školu, povinnost zajistit od roku 
2020 místo ve školkách již pro dvoule-
té dìti. Co by to znamenalo pro obec 
a školku v Kamýku nad Vltavou?

Mateøská školka v Kamýku nad Vltavou se 
s problémem pøijetí dvouletých dìtí pere 
již v letošním školním roce. Máme pìt 
dvouletých dìtí v jedné tøídì a pøijali jsme 
chùvu. Ale pøi návštìvì ve školce, kam 
chodím dost èasto, vidím, že rozhodnutí 
nebylo ze strany PS PÈR moudré. Dìtem 
se uèitelky i chùva musí daleko více vìno-
vat a nezbývá jim mnoho èasu na „ostatní“ 
dìti ve tøídì.

Podpora potravinové obslužnosti 
venkova – neøešme JESTLI, ale JAK
V Informaèním zpravodaji 5/2017 se 
otevøela diskuze k problematice potra-
vinové obslužnosti venkova. V naší obci 
se pøímo podílíme na chodu tøí prode-
jen. V prvním pøípadì pøispíváme spo-
tøebnímu družstvu dohodnutou sumou.  
Ve druhém provozujeme sami prodej-
nu v prostorách obecního úøadu, nebo 
pøesnìji obecní úøad jsme pøestìhovali 
do budovy prodejny, kterou jsme pøed 
tím zakoupili. Zbylo místo i na spole-
èenskou místnost a „sestìhováním“ pod 
jednu støechu se podaøilo snížit náklady 
na provoz. Ve tøetím pøípadì si pronají-
máme prodejnu od spotøebního družstva 
a provozujeme ji. Toto všechno si mùže-
me dovolit díky pochopení zastupitelstva 
a podpoøe Pardubického kraje, který ka-
ždoroènì vypisuje dotaèní titul na pod-
poru obchodù v malých obcích. Velice 
jsem uvítal, že se zaèalo jednat o možné 
podpoøe pøímo nìkterého z ministerstev. 
Zúèastnil jsem se dvou konferencí poøá-
daných Svazem èeských a moravských 
spotøebních družstev ve Dvoøe Králové 

a Praze. Bylo zajímavé slyšet argumen-
ty pro a proti. Výsledek je však takový, 
že „neefektivní“ prodejny se postupnì 
zavírají dál. Tento trend bude bohužel 
pokraèovat.                                        

Kdo jiný, než my, by mìl øíci, že toto je 
špatnì. Že i na malé obci má obchod 
svùj smysl. Stejnì jako škola, pošta, ale 
i hospoda a høištì. 

Vždyś pøece nejde jenom o to, že si mùže-
me dojet nakoupit do velkých obchodních 
domù a jistì i výhodnìji. Starým lidem mo-
hou nákup dovézt dìti nebo sociální služ-
ba. Jde pøece i o to, že se zde lidé potká-
vají, mají dùvod zajít mezi ostatní a mnohdy 
zde vyøešit i spoustu dalších záležitostí 
(u nás mohou obèané v prodejnì zaplatit 
poplatky, vyzvednout Zpravodaj apod.). Pøi 
troše snahy se zde mohou nabízet regio-
nální produkty, což zaèíná být stále zajíma-
vìjším tématem. Myslím si, že nemùžeme 
øešit JESTLI, ale JAK podpoøit a zajistit za-
chování prodejen na malých obcích. 

V již zmiòovaném Zpravodaji je celkem 
podrobnì popsán navrhovaný sytém 
vèetnì možných plusù a mínusù. Všichni 
víme, že úplnì spravedlivý zpùsob dotací 
neexistuje, ale mìli bychom najít shodu 
v nejdùležitìjších bodech a toto podpo-
øit. Model, který funguje v našem kraji, 
je funkèní a umožòuje nám i dohléd-
nout na kvalitu poskytovaných služeb.                                                                                      
Na pøípadu postupného rušení prodejen 
je krásnì vidìt nebezpeèí „plíživého“ za-
vírání venkova. To, že zavøou v sousední 
obci prodejnu, nás pøece tolik nebolí, 
ono to nìjak dopadne a lidi si nìkam do-
jedou.     
 
Jsem toho názoru, že je tøeba jednoznaè-
nì podpoøit prodejny na malých obcích 
a nekoukat jenom na EFEKTIVITU (nebo 
spíše NEEFEKTIVITU), která je navíc mì-
øená pohledem dnešní doby.

Tomáš Dubský 
Starosta obce Vysoèina

Názor

Pokud MŠMT nedostane do rozpoètu potøebných pìt miliard, nemá smysl návrh 
realizovat, øíká Petr Halada, starosta Kamýku nad Vltavou a èlen pracovní skupiny 
pro školství a sport SMS ÈR.
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Téma

Díl první: Konkursy na vedoucí 
pracovní místo øeditele školy 
a školského zaøízení v souvislosti 
s ukonèením šestiletého období 
výkonu práce øeditele
V Informaèním zpravodaji SMS ÈR Vás postupnì seznámíme s tøinácti tématy vzdìlávacího 
kurzu „Škola èlena zastupitelstva obce“, který se koná v rámci projektu 
„Podpora vzdìlávání volených zástupcù obcí I. typu“ a je spolufinancován z EU. 

Školy a školská zaøízení (dále jen školy) 
zøizované obcemi, kraji a dobrovolnými 
svazky obcí jsou  dle ustanovení § 8 odst. 
1) zákona è. 561/2004 Sb., o pøedškol-
ním, základním, støedním, vyšším odbor-
ném a jiném vzdìlávání (školský zákon), 
ve znìní pozdìjších pøedpisù, (dále jen 
školský zákon) zøizovány jako samostatné 
právní subjekty v právní formì pøíspìvkové 
organizace nebo školské právnické oso-
by. Jejich statutárními orgány jsou øedi-
telé, kteøí jsou na vedoucí pracovní místa 
jmenováni svými zøizovateli (obcemi a kra-
ji) výluènì na základì konkursního øízení 
dle ustanovení § 166 odst. 2) školského 
zákona. 

Ustanovením § 166 odst. 7) tohoto zákona 
bylo Ministerstvo školství, mládeže a tìlový-
chovy zmocnìno vydat provádìcí pøedpis, 
vyhlášku è. 54/2005 Sb., o náležitostech 
konkursního øízení a konkursních komi-
sích (dále jen vyhláška), kterou stanovilo 
jak náležitosti vyhlášení konkursního øízení, 
složení konkursních komisí pro posuzování 
uchazeèù o jmenování na vedoucí pracovní 
místa øeditelù škol dle § 166 odst. 2) škol-
ského zákona, tak pravidla pro sestavování, 
èinnost a rozhodování tìchto konkursních 
komisí.

Od doby úèinnosti výše uvedeného škol-
ského zákona, tj. od 1. 1. 2005, probìhly 
v Èeské republice tisíce konkursních øízení 
podle jasnì definovaných a transparent-
ních pravidel, která jsou v rezortu školství 
pro obsazování vedoucích pracovních míst 
øeditelù škol zøizovaných obcemi a kraji 
stanovena. Tato pravidla definovaná vy-
hláškou stejnì jako nepøekroèitelná zákon-
ná podmínka pro jmenování øeditele školy 
pouze na základì konkursního øízení a pøi 
splnìní definovaných kvalifikaèních pøed-
pokladù jsou stabilizujícím faktorem naše-
ho regionálního školství. 

Pohledem do historie uplynulých let od 
doby úèinnosti školského zákona zazname-
náme dvì zásadní zmìny školského záko-
na, které se týkaly jmenování øeditelù škol.  

Do konce roku 2011 byli øeditelé škol jme-
nování na vedoucí pracovní místa na dobu 
neurèitou. Po jedné z novel školského záko-
na došlo s úèinností od 1. 1. 2012 ke zmì-
nì jmenování na dobu urèitou šesti let s tím, 
že byla vytvoøena možnost pro rozhodnutí 
zøizovatele vyhlásit na konci tohoto období 
konkursní øízení nebo pøípadnì potvrdit øe-
ditele v jeho funkci. Pøechodným ustanove-
ním pøíslušné novely zákona byli øeditelé do 

nového režimu „jmenování na dobu urèitou“ 
postupnì „pøeklápìni“ podle délky výkonu 
své funkce ve tøech vlnách. Jako rozhod-
né datum pro tuto zmìnu bylo urèeno da-
tum 1. 1. 2012 s tím, že tìm, kteøí byli ve 
funkci déle jak šest let, byl ukonèen výkon 
práce øeditele k 31. 7. 2012, tìm, kteøí byli 
ve funkci tøi až šest let, byl ukonèen výkon 
práce øeditele k 31. 7. 2013 a koneènì 
tìm, kteøí byli ve funkci ménì než tøi roky 
byl ukonèen výkon práce øeditele k 31. 7. 
2014.

Pokud zøizovatelé nevyužili možnosti vyhlá-
sit konkursní øízení, byli tito øeditelé potvrze-
ni ve svých funkcích a s úèinností od 1. 8. 
pøíslušného kalendáøního roku pokraèovali 
ve výkonu práce øeditele na dalších šest let. 
Pokud konkursy vyhlášeny byly, ve vìtšinì 
pøípadù byli noví øeditelé jmenováni také 
k 1. 8. pøíslušného kalendáøního roku.
Po realizaci výše uvedené zmìny jmenování 
z doby neurèité na dobu urèitou šesti let se 
na základì množství pøipomínek zákono-
dárce rozhodl provést další zmìnu novelou 
školského zákona a to tak, že s úèinností 
od 1. 5. 2015 byli všichni øeditelé škol „pøe-
klopeni“, tentokrát jednorázovì, zpìt do 

režimu jmenování na dobu neurèitou, ale se 
zachováním tzv. období šesti let, na jehož 
konci je dána zøizovateli možnost vyhlásit 
konkursní øízení. Tzn., že došlo pouze ke 
zmìnì charakteru jmenování z doby urèi-
té na dobu neurèitou, ale bylo zachováno 
poèítání šestileté lhùty výkonu práce na ve-
doucím pracovním místì øeditele a stejnì 
tak možnost vyhlášení konkursního øízení 
na konci tohoto období. Tato právní úprava 
platí i v souèasné dobì.

Pohledem do historie 
uplynulých let od doby 
úèinnosti školského zákona 
zaznamenáme dvì zásadní 
zmìny školského zákona, 
které se týkaly jmenování 
øeditelù škol.
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Vzhledem k tomu, že první, velmi poèetná 
skupina øeditelù, kterým se po výše uvede-
ných zmìnách zákona zaèalo poèítat obdo-
bí šesti let výkonu práce na vedoucím pra-
covním místì øeditele školy od 1. 8. 2012, je 
právì v letošním roce, kdy se naplní toto še-
stileté období u øady øeditelù, velmi aktuální 
hovoøit o postupu zøizovatelù v pøípadech aś 
už chtìjí nebo nechtìjí vyhlásit konkursní 
øízení nebo když je jeho vyhlášení požado-
váno Èeskou školní inspekcí nebo školskou 
radou, je-li na škole (ZŠ, SŠ, VOŠ) zøízena.

Paragraf 166 odst. 3) školského zákona 
stanoví, že:
„V období od zaèátku šestého mìsíce do 
konce ètvrtého mìsíce pøed uplynutím 
období 6 let výkonu práce na pracovním 
místì øeditele školy nebo školského zaøí-
zení uvedeného v odstavci 2 (dále jen „še-
stileté období“) mùže zøizovatel vyhlásit 
na toto pracovní místo konkurs; v takovém 
pøípadì odvolá øeditele k poslednímu dni 
šestiletého období. 
Zøizovatel vyhlásí konkurs a odvolá øedite-
le vždy, obdrží-li pøed zaèátkem lhùty pro 
vyhlášení konkursu návrh na jeho vyhláše-
ní od Èeské školní inspekce nebo školské 
rady. 
Jestliže zøizovatel nevyhlásí konkurs a ne-
odvolá øeditele podle vìty první nebo dru-
hé, poèíná dnem následujícím po konci 
dosavadního šestiletého období bìžet 
další šestileté období.“
 
Jak tedy podle výše uvedeného postupo-
vat? Jednoduše: od data ukonèení šestile-
tého období výkonu práce øeditele zøizovatel 
urèí zpìtnì šest mìsícù a v první polovinì 
tohoto šestimìsíèního období mùže kon-
kurs vyhlásit (viz obr. è. 1).

V souvislosti s aktuální situací, kdy øada øe-
ditelù bude v letošním roce konèit šestileté 
období výkonu práce na vedoucím pracov-
ním místì øeditele k 31. 7. 2018, mùžeme 
urèit, že mìsíce, kdy je možné konkurs vy-
hlásit jsou v tomto konkrétním pøípadì únor, 
bøezen a duben 2018. Pokud se zøizovatel 
rozhodne konkurs vyhlásit, musí odvolat stá-
vajícího øeditele s odvoláním na § 166 odst. 
3) školského zákona a na základì vyhlášení 
konkursu zøizovatelem školy, k poslednímu 
dni šestiletého období. Pokud zøizovatel 
v tomto urèeném období konkurs nevyhlá-

sí, bude pùvodní øeditel s úèinností od 1. 8. 
2018 pokraèovat ve výkonu své práce na 
vedoucím pracovním místì øeditele dalších 
šest let.

Zcela jiná situace nastane v okamžiku, kdy 
bude vyhlášení konkursu iniciovat Èeská 
školní inspekce v souladu s § 176 a § 166 
odst. 3) školského zákona nebo školská 
rada (je zøizována na základních, støedních 
a vyšších odborných školách) v souladu 
s § 168 odst. 1) písm. i) a § 166 odst. 3) 
školského zákona. Pokud jedna nebo dru-
há instituce doruèí svùj návrh nejpozdìji do 
zaèátku lhùty pro vyhlášení konkursu, pak 
zøizovatel konkurs vyhlásit musí (viz. Obr. è. 
2). I v tomto pøípadì je stávající øeditel zøizo-
vatelem odvolán k poslednímu dni šestileté-
ho období.

V souvislosti s možným vyhlášením konkur-
sù na obsazení vedoucího pracovního místa 
øeditelù škol je velmi dùležité zdùraznit, který 
orgán obcí, jež jsou zøizovateli velké vìtšiny 
škol a školských zaøízení v regionálním škol-
ství, je kompetentní k vyhlášení konkursù 
a s tím souvisejících právních aktù jmenování 
a odvolání øeditele. Jedná se o vyhrazenou 
pravomoc rady obce v souladu s § 99 odst. 
1) a § 102 odst. 2) zákona è. 128/2000 
Sb., o obcích, a v pøípadì obcí, kde není 
volena rada, se jedná o vyhrazenou pravo-
moc starosty obce v souladu s § 99 odst. 2) 
zákona è. 128/2000 Sb., o obcích.
 
Vlastní konkursní øízení tedy vyhlašuje svým 
usnesením rada obce (respektive v obcích, 
kde se nevolí rada, svým rozhodnutím sta-
rosta obce) a zveøejní jej na úøední desce 
a pøípadnì na dalších místech. Zøizovatel 
bìhem celého procesu od vyhlášení kon-
kurzního øízení až po jeho ukonèení po-
stupuje podle vyhlášky è. 54/2005 Sb., 
zmínìné v úvodu tohoto èlánku. Rada obce 
následnì po vyhlášení konkursu jmenuje 
nejménì 30 dnù pøed vlastním konkursem 
konkursní komisi, která bude posuzovat 
pøihlášky uchazeèù a následnì také jejich 
výkon pøi konkursu bìhem tzv. øízeného 
rozhovoru v délce trvání min. 15 a max. 60 
minut. Termín konkursu si stanoví konkursní 
komise, pøedpokládá se úzká spolupráce 
se zøizovatelem, který je v konkursní komi-
si zastoupen dvìma èleny. Po posouzení 
pøihlášek a výkonu uchazeèù konkursní 

Mgr. Jiøí Holý

* øeditel Vzdìlávacího institutu Støedo-
èeského kraje

* èlen Národní rady pro kvalifikace
* dlouholetý lektor v oblasti kompe-

tencí veøejné správy ve školství
* zkušenosti z výkonu funkce vedou-

cího správního a organizaèního 
oddìlení krajského odboru školství 
a z funkce øeditele školského úøadu

* realizace 9 projektù OPVK a 1 pro-
jektu OPLZZ

komise urèí, zda jsou uchazeèi vhodní pro 
výkon funkce øeditele školy a stanoví, je-
li vhodných uchazeèù více, jejich poøadí. 
V této souvislosti je tøeba upozornit na to, že 
poøadí vhodných uchazeèù má pro zøizova-
tele pouze doporuèující nikoliv závazný cha-
rakter. Neménì dùležitým upozornìním je 
i to, že jednání konkurzní komise je neveøej-
né a že je tøeba dbát na ochranu osobních 
údajù uchazeèù, které pøedali konkursní ko-
misi ve svých pøihláškách a jejich pøílohách 
a zavázat èleny komise vèetnì tajemníka 
komise, který odpovídá za celkové organi-
zaèní a administrativní zajištìní konkursního 
øízení, k mlèenlivosti.  

Pokud na základì doporuèení konkursní 
komise zøizovatel jmenuje øeditele, vydá mu 
jmenovací dekret, stanoví mu plat a vydá 
platový výmìr. Pokud zøizovatel nejmenuje 
nikoho z uchazeèù, kteøí konkursem prošli, 
vezme výsledky konkursu na vìdomí a mùže 
následnì vyhlásit konkurs nový. 

Mgr. Jiøí Holý
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První etapu mapování jsme zvládli 
podle plánu, což mì potìšilo, 
øíká Pavel Felcán o nejrozsáhlejším 
terénním prùzkumu venkova

struktury, do kterého se Sdružení míst-
ních samospráv Èeské republiky pustilo 
ve spolupráci s Ministerstvem pro místní 
rozvoj ÈR, je bez nadsázky nejrozsáhlejší 
terénní výzkum veøejné infrastruktury ven-
kova. Cílem tohoto projektu je ucelenì 
shromáždit, a vhodným zpùsobem zpøí-
stupnit vybraná analytická data vedoucí 
k efektivnìjšímu pøístupu ústøedních or-
gánù státní správy k místní samosprávì, 
a to s dùrazem na menší obce. Opaènì 
pak  malým obcím poskytnout prostor pro 
evidenci, zobrazování a analýzu tìchto dat 
pro potøeby vlastního strategického plá-
nování a rozvoje na lokální úrovni. Shro-
máždìná data budou následnì sdružena 
v komplexním analytickém geoinformaè-
ním systému SMS ÈR.

Projekt mapování místních komuni-
kací v obcích do 250 obyvatel má za 
sebou první podstatnou etapu. V èem 
spoèívala?
Naši terénní pracovníci navštívili celkem 
1925 obcí po celé Èeské republice. 
Každou obec prošli, zmapovali stav míst-
ních komunikací, stejnì jako obèanskou 
vybavenost obce podle pøedem dané 
metodiky, a poøídili potøebnou fotodoku-
mentaci. 

Jak projekt v tuto chvíli hodnotíte?
První pilotní etapu jsme zvládli dokonèit 
podle plánu, což mì osobnì potìšilo. 
Projekt je vzhledem k rozsahu šetøe-
ní velice nároèný. Podaøilo se nám však 
dát dohromady skvìlý tým lidí, terénních 
pracovníkù a analytického týmu, kterým 
bych rád touto cestou podìkoval za od-
vedenou práci. Potìšilo mì rovnìž, že 
projekt vzbudil velkou pozornost a pozitiv-
ní reakce jak mezi zástupci státní správy, 
tak v jednotlivých regionech. Momentálnì 
vyjednáváme o další spolupráci na úrovni 
ministerstev i krajù. 
 
Co teï s nasbíranými daty?
Agregovaná data budou sloužit nejen ke 
zjištìní aktuálního stavu infrastruktury 
a vybavenosti v našich obcích, ale také 
jako dùležitý podklad pro další jednání 
s ústøedními orgány státní správy. Chce-
me vyjednat obcím více dotaèních pro-
støedkù. Sdružení místních samospráv 
Èeské republiky totiž dlouhodobì pouka-
zuje na znevýhodnìní  malých obcí. Tyto 
obce prokazatelnì nemohou ze svých 
malých rozpoètù adekvátnì obnovovat 
a rozvíjet svou veøejnou infrastrukturu. 
Proto se snažíme nashromáždit dostatek 
dat pro pøípravu analýzy, a argumentaci 
ve vyjednávání nových dotaèních pøíle-
žitostí na sanaci a obnovu veøejné infra-
struktury (zejm. místních komunikací) na 
venkovì.

Jak bude projekt pokraèovat? 
Naším úkolem bylo do konce roku 2017 
zmapovat stav veøejné infrastruktury u obcí 
do poètu 250 obyvatel, letos mapujeme 
obce s poètem obyvatel 251 až 3000, ne-
celých 3875 obcí.

Kolik lidí se projektu úèastnilo a jak se 
osvìdèili?
Na projektu nyní pracují celkem tøi desítky 
lidí, to jsou ti, kteøí se osvìdèili. 

Rozhovor

Velmi pomalou jízdou projíždìli obcemi do 200 obyvatel v celé ÈR od záøí do listopadu lidé 
s tablety. Obèas vystoupili z aut, fotili mosty, vodojemy, sportovištì nebo høbitovy a hlavnì – 
zjišśovali stavy místních komunikací a chodníkù. Mìli za úkol je oznámkovat jako ve škole. 
Od jednièky do pìtky. Proè?

Unikátní projekt mapování pøipravilo 
Sdružení místních samospráv ÈR ve 
spolupráci s Ministerstvem pro místní 
rozvoj ÈR v reakci na srpnová jednání 
ministerstva pro místní rozvoj s minis-
terstvem financí, které vloni oznámilo, 
že v rozpoètu nepoèítá s financemi na 
opravy místních komunikací. Potvrdily 
se tak obavy kvùli už tak podfinanco-
vané a zadlužené infrastruktuøe. Poví-
dáme si s garantem projektu mapování 
Pavlem Felcánem.

Mùžete vysvìtlit, co je cílem projektu?
Projekt mapování vnitøního dluhu infra-
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Problém nastal pøesnì pøed 16 lety. A dnes? 
Výsledkem dlouholetého boje, aby se z èis-
tièek pøestaly vyvážet odpady na pole souse-
dící s obcemi, je obecnì závazná vyhláška, 
o kterou Boršice usilovaly. Ministerstvo vnit-
ra ÈR ji vloni v listopadu provìøilo a neshle-
dalo v rozporu se zákonem. 

Vraśme se ale na zaèátek. Co pøedchá-
zelo schválení Obecnì závazné vyhláš-
ky obce Boršice è.2/2017 k zajištìní 
ochrany životního prostøedí?

Navážení kalù na pozemky v katastru obce 
Boršice zaèalo v roce 2002. Pøesnì 19. 
2. pøijelo nìkolik desítek nákladních vozi-
del zemìdìlské a obchodní spoleènosti 
Lukrom a vyklopilo na pozemky obce pách-
noucí kaly z prùmyslové èistírny odpadních 
vod z Otrokovic. Zaèal dlouhotrvající boj. 
Další obøí návoz èistírenských kalù (2287 
tun) a slévárenského písku (6996 tun) po-
kraèoval koncem roku 2002. V dubnu roku 
2010 navezla auta kaly pøímo na ornou pùdu 
o rozloze pøes 150 metrù krychlových. „Ob-
èané na to upozornili krajský úøad a sdìlili 
své dùvody, proè nechceme èistírenský od-
pad u našich obcí,“ vysvìtlil starosta Boršic 
Roman Jílek. Díky stížnosti se v dalším navá-
žení nepokraèovalo.  Dovozcùm zapáchající 
hmoty se ale podaøilo kaly rozhrnout a zao-
rat tak, aby zahladili stopy. 

Podobných „incidentù“ pak byla ještì celá 
øada. Rozhodujícími pro dùsledné vyøešení 
problému se stala léta 2015 a 2017. 

„Poèátkem srpna roku 2015 byl zápach ne-
snesitelný. Kaly sem auta navážela celých 
šest dnù pøi vedrech 35 stupòù ve stínu. 
A nám došla trpìlivost. Na základì stížnos-
tí øady spoluobèanù i obèanù sousedních 
vesnic jsme poøídili fotodokumentaci a dali 
podnìt na prošetøení u Èeské inspekce ži-
votního prostøedí a Ústøednímu kontrolnímu 
a zkušebnímu ústavu zemìdìlskému, který 
má aplikaci kalù na zemìdìlskou pùdu ve 
své kompetenci. Kontrola zjistila, že kaly byly 
naváženy nelegálnì. Spoleènost Lukrom je 
tedy z obce vyvezla na katastr mìsta Staré 
Mìsto a zde je pravdìpodobnì v klidu zaora-
la,“ vzpomnìl špatné zkušenost Roman Jílek.

Poèátkem roku 2017 se spoleènost Lukrom 
opakovanì pokusila navážet kaly na ornou 

Boršice vyhrály dlouholetý boj 
se zápachem. Ochrání je obecnì 
závazná vyhláška 

Událost

Nesnesitelný zápach, který bránil lidem otevírat okna nebo si užívat odpoèinku na 
zahrádce u rodinného domu. Tak to vypadalo v Boršicích na Slovácku, jakmile zemìdìlci 
ze spoleènosti Lukrom plus s. r. o. zaèali rozvážet po polích èistírenské kaly. Pro obyvatele 
nejbližších nemovitostí se jarní idylka rázem mìnila v hermeticky uzavøené domácí vìzení. 

pùdu vlastníkù zemìdìlských pozemkù. 
A to bez jejich souhlasu. Èinila tak prostøed-
nictvím spoleènosti TRADE-WASTE s.r.o. 
z Havlíèkova Brodu. „Spoleènost podala na 
Mìstský úøad v Uherském Hradišti žádost na 
schválení tzv. havarijního plánu. Jednalo se 
o vydání rozhodnutí, které mìlo povolit uklá-
dání stovek tun èistírenských kalù na nìkoli-
ka místech našeho katastru. Ty se mìly ná-
slednì rozvézt a zaorat v orné pùdì, kterou 
vlastní pøevážnì obèané z Boršic,“ vzpomí-
ná Roman Jílek. Po telefonickém rozhovo-
ru se zástupci spoleènosti TRADE-WASTE 
bylo zøejmé, že se jedná o navezení opravdu 
velkého množství kalù a že spoleènost vù-
bec nezajímá, zda s tím vlastníci pozemkù 
souhlasí èi nikoliv. „Okamžitì jsem spoleènì 
se starostou obce Huštìnovice, na jejichž 
katastr byly èistírenské kaly taktéž naváženy, 
navštívil vedoucího stavebního odboru a od-
boru pro životní prostøedí Mìstského úøadu 
v Uherském Hradišti. Sám jsem pak zaèal 
oslovovat vlastníky pùdy, na jejichž pozemky 

se mìly èistírenské kaly navážet, rozvážet 
a zaorávat,“ pokraèuje Roman Jílek s tím, 
že jim následnì sdìlil zjištìné skuteènosti. 

„Na zastupitelstvu jsem celou agendu 
doporuèil pøedat právníkùm, kteøí nám už 
v minulosti pomohli zastavit èinnost de-
kontaminaèního støediska nebezpeèných 
odpadù v bývalých silážních žlabech,“ 
uvedl starosta. V bøeznu zastupitelstvo od-
souhlasilo, že obec Boršice uèiní všechny 
kroky k zastavení navážení a ukládání èis-
tírenských kalù spoleèností Lukrom plus 

s.r.o., spoleèností TRADE-WASTE s.r.o., 
nebo jiných spoleèností na pozemky v ka-
tastru obce Boršice. Zastupitelé zvedli 
ruku i pro spolupráci s advokátní kance-
láøí Frank Bold advokáti s.r.o., se kterou 
uzavøela obec smlouvu a na základì usta-
novení § 84, odst. 2, písmen  a)  a  y) zá-
kona è. 128 /2000 Sb. zákona o obcích /
obecní zøízení/ ve znìní pozdìjších pøed-
pisù schválilo zastupitelstvo zákaz navá-
žet èistírenské kaly na pozemky katastru 
obce Boršice.

„Obec v žádném pøípadì nechtìla strpìt 
protizákonné jednání na svém majetku a na 
majetku svých obèanù a proto se rozhod-
la vydat obecnì závaznou vyhlášku, která 
by znemožnila èi výraznì omezila navážení 
èistírenských kalù na katastr obce Borši-
ce,“ zdùraznil starosta Jílek. 

Poèátkem kvìtna roku 2017 poskytli práv-
níci obci vypracovanou analýzu k vydání 
obecnì závazné vyhlášky, jež má na úze-
mí katastru regulovat ukládání kalù. Vznikla 
Obecnì závazná vyhláška obce Boršice 
è.1/2017 k zabezpeèení místních záležitos-
tí veøejného poøádku a k zajištìní ochrany 
životního prostøedí, kterou zastupitelstvo 
schválilo na svém 20. zasedání dne 5. 5. 
2017. Avšak odbor veøejné správy, dozoru 
a kontroly Ministerstva vnitra ÈR pøi posu-
zování v srpnu shledal vyhlášku v rozporu 
se zákonem. Naštìstí ministerstvo obci 
poskytlo metodickou pomoc, vyhláška byla 
upravena a pod èíslem Obecnì závazná 
vyhláška obce Boršice è.2/2017 schvále-
na zastupitelstvem na 23. zasedání dne 2. 
10. 2017. „V tu dobu již vyhlášku posuzoval 
patøièný odbor ministerstva, který ji tentokrát 
v rozporu se zákonem neshledal,“ dodává 
starosta Roman Jílek. Obecnì závazná vy-
hláška obce Boršice è.2/2017 k zajištìní 
ochrany životního prostøedí nabyla právní 
moci dne 1. 11. 2017 a je tedy dle výše uve-
deného platná.

„Vyhlášku mohou využít obce a mìsta 
našeho sdružení (i mimo nìj), které mají 
obdobný problém. V každém pøípadì se 
na mne zájemci mohou obracet. Podám 
vysvìtlení èi návod, jak postupovat pøi øe-
šení,“ vzkázal starosta Boršic Jílek. 

„Obec v žádném 
pøípadì nechtìla strpìt 
protizákonné jednání 
na svém majetku a na 
majetku svých obèanù 
a proto se rozhodla vydat 
obecnì závaznou vyhlášku, 
která by znemožnila èi 
výraznì omezila navážení 
èistírenských kalù na 
katastr obce Boršice,“
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Zákon o støetu zájmù – SMS ÈR 
podporuje zmìnu!

První navrhovaná novela zákona je z pera 
poslance Marka Výborného, který v návr-
hu požaduje, aby neuvolnìní komunální 
politici, tj. zástupci nejmenších obcí, ne-
mìli povinnost zveøejòovat svùj majetek 
v centrálním registru. Vzhledem k jed-
noduchosti a struènosti novely lze pøed-
pokládat, že si mùže najít podporovatele 
napøíè politickým spektrem v Poslanecké 
snìmovnì.

Druhá poslanecká iniciativa od skupiny 
poslancù (P. Gazdík, J. Farský, V. Raku-
šan, P. Pávek., V. Kováøová, J. Krutáková) 
se snaží najít rovnováhu mezi osobním 
zájmem veøejných funkcionáøù a zájmem 
veøejnosti. Navrhované legislativní øeše-
ní spoèívá v tom, že do oznámení veøej-
ných funkcionáøù bude i nadále každému 
umožnìno nahlížet, avšak na základì 
žádosti, a to bez ohledu na to, zda jde 
o veøejné funkcionáøe v politických funk-
cích a èleny ostatních úøadù státu podle 
kompetenèního zákona (podle § 2 odst. 
1 zákona) nebo o veøejné funkcionáøe 
v nepolitických funkcích, pøedevším ve-
doucích úøedníkù a zamìstnancù bezpeè-
nostních složek státu (podle § 2 odst. 2 

zákona). V tomto ohledu tak dojde k na-
vrácení právní úpravy do podoby pøed její 
zmìnou. Zároveò návrh zužuje rozsah 
zpøístupnìných informací a vyluèuje infor-
mace o datu a místì narození a identifika-
ce nemovité vìci.

Sdružení místních samospráv podpo-
ruje všechny snahy o zmìnu zákona 
o støetu zájmù, které povedou k na-
rovnání souèasné pokøivené situace 
v majetkových pøiznáních veøejných 
funkcionáøù na úrovni pøedevším 
malých obcí. Zástupci SMS ÈR inten-
zivnì vyzývají zákonodárce ke sjedná-
ní nápravy, a to ve zrychleném øízení. 
To zaznìlo i na kulatém stole v úterý 
9. ledna v Praze, kterého se úèastnili 
místopøedsedové Sdružení Jan Sedlá-
èek a Pavel Eliáš a èlenka pøedsednictva 
Vìra Kováøová. Je však nezbytné dojít 
k harmonizaci obou návrhù tak, aby zá-
kon v novelizované podobì reálnì plnil 
svoji roli a neomezoval tak zásadním zpù-
sobem odpovídající výkon samosprávy 
pøedevším v malých obcích.

Dvì poslanecké iniciativy vznikly v dù-
sledku aplikace pøechodných ustanovení 
novely zákona o støetu zájmù a na zákla-
dì protestù zástupcù obcí. Výsledkem je 
nyní návrh dvojice novel k aktuální verzi 
zákona. Požadují výrazné omezení infor-
maèních povinností zástupcù menších 
samospráv a omezení pøístupu veøejnosti 
k tìmto informacím. 

Aèkoliv mohl být zákonodárce veden jistì 
chvályhodným zámìrem k dosažení co nej-
vyšší transparentnosti politického trhu, rea-
lita ukázala, že opatøení zavedená novelou 
zákona o støetu zájmù mùže vést v nìkterých 
pøípadech až k ochromení øízení nejmenších 
místních samospráv v Èeské republice po 
komunálních volbách v roce 2018.

V posledních mìsících se k rùzným for-
mám „protestních akcí“ proti novele záko-
na o støetu zájmù pøipojilo více subjektù, 
vèetnì Sdružení místních samospráv. 
I na základì toho vznikly v minulých týd-
nech dvì poslanecké iniciativy, které 
požadují omezení informaèní povinnosti 
zástupcù samospráv a omezení pøístupu 
veøejnosti k tìmto informací.

S ochranou osobních údajù pomùže 
obcím Ministerstvo vnitra

údajù (GDPR). Krom jiného pomohou povì-
øenci pro ochranu osobních údajù. 

Zejména malé obce, které nenakládají 
s vysokými objemy citlivých dat a osob-
ních údajù a mají obdobné úøední agen-
dy, se na novou etapu ochrany osobních 
údajù pøipravují ve spolupráci se Sdruže-
ním místních samospráv ÈR. Jak uvádí 
pøedseda Sdružení Stanislav Polèák, 
malé obce s desítkami èi stovkami oby-

vatel jsou nyní atakovány množstvím na-
bídek, které však reálnì odpovídají svou 
povahou mìstùm s nepomìrnì vìtšími 
nároky. Ceny služeb pak mohou pøesáh-
nout i více než 100 tisíc korun roènì. 
„Jsme v èilém odborném kontaktu s mi-
nisterstvem vnitra i Úøadem na ochranu 
osobních údajù. Na jednání s ministrem 
vnitra Lubomírem Metnarem minister-
stvo vyjádøilo souhlas se zmìnou již vlá-
dì pøedloženého adaptaèního zákona 
k GDPR. Má dojít ke snížení finanèní-
ho stropu možných sankcí pro malé 
obce tak, aby byla ctìna zásada pøi-
mìøenosti,“ sdìlil pøedseda Sdružení 
Stanislav Polèák, podle nìjž se strašá-
kem pokut v øádech milionù korun zachá-
zejí právì soukromé spoleènosti, které 
pak sjednávají s obcemi velmi nákladné 
zajišśovací služby, jež mnohdy malá obec 
ani nepotøebuje.

Pøedseda Polèák zároveò ocenil, že mi-
nisterstvo vnitra pøipraví tzv. vzorové im-
plementace GDPR na míru menších obcí. 
Obdobnou vzorovou implementaci již 
pøed èasem pøislíbilo i ministerstvo škol-
ství pro školská zaøízení zøizovaná menší-
mi obcemi.

Obce se èile pøipravují na intenzivnìjší 
ochranu osobních údajù. Stát však vyzýva-
jí, aby k nim pøistupoval pøimìøenì a neu-
dìloval likvidaèní sankce. Ministerstvo vnit-
ra vychází vstøíc.

Peèlivost a diskrétnost pøi nakládání s osob-
ními daty v prostøedí obcí je již nyní samo-
zøejmostí. Od kvìtna však k tìmto obecným 
zásadám pøibude nìkolik novinek daných 
evropským naøízením o ochranì osobních 

Téma
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Andrej Babiš dostal klíèe od radnic. 
Zmírnìní zákona o støetu zájmù 
podporuje
Sehnat dostatek schopných lidí na kandidátky bude možná problém už v letošních 
komunálních volbách, pokud budou muset i nadále zveøejòovat své majetkové pomìry tak, jak 
jim to ukládá stávající zákon o støetu zájmù. 

Nasvìdèují tomu i výsledky prùzkumu, 
který SMS ÈR zpracovalo. Komunální 
politiky Sdružení vyzvalo k symbolickému 
petiènímu protestu – zaslání „klíèe od rad-
nice“ Andreji Babišovi. Premiér na jednání 
s pøedsedou Stanislavem Polèákem 12. 
února sdìlil, že návrh zamezující pøímý 
pøístup do majetkových pøiznání veøejných 
funkcionáøù podporuje. Zmírnìní zákona je 
tedy nejspíš reálné. Oè ale vlastnì Sdruže-
ní místních samospráv ÈR jde?

„Samosprávy vítají požadavek na trans-
parentnost a právo na informace. Žádá-
me ale, aby se tyto principy uplatòovaly 
rozumnì a aby pøi tom byly respektovány 
také oprávnìné zájmy samotných komu-
nálních zastupitelù a tøetích stran. V tomto 
má souèasná podoba zákona celou øadu 
problematických a dle našeho názoru 
i vyloženì protiústavních ustanovení,“ vy-
svìtluje pøedseda SMS ÈR, europoslanec 
Stanislav Polèák.

SMS ÈR dlouhodobì kritizuje pøedevším 
to, že zákon ukládá povinnost zveøejòovat 
veškerý majetek všem komunálním poli-
tikùm vèetnì tìch neuvolnìných, a dále 
skuteènost, že pøehled majetku komunál-
ních politikù je veøejnì dostupný na inter-
netu a pøístup do nìj je anonymní, tedy že 
do nìj mùže nahlížet kdokoliv, aniž uvede 
jakékoliv údaje o sobì èi dùvod svého zá-
jmu.

Tyto problémy èásteènì øeší dvì novely, 
které míøí do 1. ètení. Poslanci KDU-ÈSL 
vyjímají z povinnosti podávat prohlášení 
podle zákona o støetu zájmù místostarosty, 
radní a další veøejné funkcionáøe. Posla-
necká novela STAN umožòuje prohlížení 
podaných oznámení o majetku jen vùèi 
individuální žádosti toho, kdo hodlá do 
daného oznámení nahlížet. „Pøestože ani 
tyto novely neøeší všechny problematické 
aspekty zákona o støetu zájmù, mohou vý-
znamnì pøispìt ke zmírnìní jeho dopadù 
na komunální sféru a mají naši plnou pod-
poru,“ øíká Stanislav Polèák. 

Andrej Babiš na únorové schùzce sdìlil, že 
obì novely posoudí v reakci na podnìty, se 
kterými byl seznámen. Petici za zmìnu zá-
kona podepsalo 2500 obcí, pøièemž oslo-
veno bylo asi 3000 obcí. „Na zmírnìní zá-
kona je tøeba zapracovat do konce èervna. 

Pak už se podávají kandidátky a úspìšní 
a schopní funkcionáøi do toho tøeba znovu 
nepùjdou,“ dodal Stanislav Polèák.

Hrozící nedostatek komunálních politi-
kù potvrzuje prùzkum

SMS ÈR provedlo loni na podzim vlastní 
prùzkum mezi více než 500 respondenty, 
v nìmž zjišśovalo dopady zákona na ochotu 
lidí angažovat se v komunální politice. „Po-
lovina z nich zvažuje, že již nebude kandi-
dovat, a zákon o støetu zájmù uvádí jako 
hlavní dùvod èi jeden z dùvodù,“ øíká Vìra 
Kováøová, èlenka pøedsednictva SMS ÈR 
a jedna z pøedkladatelek novely poslanec-
kého klubu STAN.

„Již od podzimu registrujeme, že komunál-
ní zastupitelé a radní kvùli zákonu rezignují 
na své pozice. V obci Knínice na Vysoèinì 
rezignoval v záøí starosta i místostarosta, ni-
kdo z dalších zastupitelù není ochoten tyto 
funkce vykonávat a obec již od podzimu 
marnì naléhá na krajský úøad a minister-
stvo vnitra a spravedlnosti, aby situaci øeši-
ly. Pøedpokládám, že toto nebude ojedinì-
lý pøípad,“ dodává Vìra Kováøová. 
Stejný názor má také hejtman Pardubic-
kého kraje Martin Netolický. „Od samého 

poèátku platnosti zákona upozoròujeme, 
že pro blížící se komunální volby bude øada 
lidí zvažovat, zda kandidovat. Na menších 
obcích mùže být problém vùbec kandidátní 
listinu sestavit, což je ostatnì mnohdy kom-
plikované již nyní. Pokud urychlenì zákon 
nezmìníme, pøijdeme v komunální politice 
o lidi, kteøí jsou vzhledem ke své profesní 
zkušenosti velkým pøínosem pro fungování 
obce,“ uvedl hejtman. Zastupitelstvo Par-
dubického kraje se vloni v prosinci pøipojilo 
k prohlášení na zmìnu zákona, které inici-
oval Dobrovolný svazek obcí Mikroregion 
Severo-Lanškrounsko. Signatáøem petice 
byl také hejtman Martin Netolický.

Témìø devadesát procent obcí v ÈR má 
ménì než 2000 obyvatel

V ÈR funguje v souèasné dobì 6 258 sa-
mospráv, z toho 89 procent pøedstavují 
obce s ménì než 2000 obyvateli. Chod 
tìchto malých územnì samosprávných 
celkù je z velké èásti postaven na neuvol-
nìných funkcionáøích. V mnoha pøípadech 
se jedná o lidi, kteøí mají v osobním životì 
nároèné zamìstnání, pøesto jsou ochotni 
vykonávat èinnost na úkor svého volného 
èasu a rodiny, a to za minimální odmìnu, 
která jistì není dùvodem pro výkon funkce. 
Za úèinnosti pùvodní zákonné úpravy byli 
tito lidé ochotni oznámení podávat, a to 
pouze z dùvodu, že nahlížení do tohoto 
registru podléhalo urèitému režimu. Ne-
museli navíc dokladovat, co vlastnili pøed 
vstupem do komunální politiky.

Andrej Babiš na únorové 
schùzce sdìlil, že obì 
novely posoudí v reakci 
na podnìty, se kterými 
byl seznámen. Petici za 
zmìnu zákona podepsalo 
2500 obcí, pøièemž 
osloveno bylo asi 3000 
obcí. „Na zmírnìní zákona 
je tøeba zapracovat do 
konce èervna. Pak už 
se podávají kandidátky 
a úspìšní a schopní 
funkcionáøi do toho tøeba 
znovu nepùjdou,“ dodal 
Stanislav Polèák.
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SMS ÈR se podílí na tvorbì koncepce rozvoje 
agroturistiky

SMS ÈR se obává zpoplatnì-
ní úsekù jednièkových silnic 
SMS ÈR podpoøilo text petice proti roz-
šíøení zpoplatnìných úsekù silnic 1. tøídy. 
„Obáváme se, že dojde k dalšímu zahlcení 
dvojek a trojek bez kýženého efektu,“ zdù-
vodòuje pøedsednictvo na své FB profilu. 
Seznámit s peticí se mùžete zde http://
www.stopmytuna1.cz/

Støedoèeši spojují venkov
Myšlenky, jak zlepšit stav našeho venkova za-
znìly 9. ledna na konferenci, která se konala 
ve Støedoèeském kraji. Kromì hejtmanky 
Jaroslavy Pokorné Jermanové zde debatovali 
napøíklad i naši místopøedsedové Jan Sedlá-
èek a Radim Sršeò. Akce Spojujeme venkov! 
se v minulosti konala pod patronací SMS ÈR 
také v Pardubickém kraji. 

Koncepce rozvoje agroturistiky v ÈR s vý-
hledem do roku 2030 je historicky prvním 
zpracovaným strategickým dokumentem 
v oblasti agroturistiky na národní úrovni. 
Chceme, aby zohledòovala i malé obce.

Cílem koncepce je analýza souèasného sta-
vu agroturistiky a identifikace opatøení smìøu-
jících k jejímu systematickému rozvoji v sou-
ladu s principy trvale udržitelného rozvoje.

Za úèelem podpory tvorby koncepce roz-
voje agroturistiky byla mimo jiné založena 
i pracovní skupina Agroturistika pøi Minis-
terstvu zemìdìlství, kde má Sdružení míst-
ních samospráv ÈR svého zástupce. Pra-
covní skupina funguje od jara 2017 a od 

tohoto data probíhala i tvorba koncepce, 
která vyvrcholila v prosinci roku 2017, kdy 
probìhlo meziresortní pøipomínkování fi-
nální verze koncepce. Dále koncepce míøí 
ke schválení Vládì ÈR.

Zástupce našeho Sdružení se pravidelnì 
úèastnil jednání pracovní skupiny a pøipo-
mínkoval v prùbìhu tvorby koncepce její ob-
sah, tak aby v ní byly dostateènì reflektová-
ny vlastnosti a potøeby venkovských území.

Strategie je rozèlenìna na dvì hlavní èás-
ti a to analytickou a návrhovou. Analytická 
èást se zejména zabývá definováním pojmu 
agroturistika, popisem agroturistiky v kon-
textu cestovního ruchu, analýzou aktérù 

agroturistiky a možnostmi podpory rozvoje 
agroturistiky. Návrhová èást obsahuje vizi, 
cíle, priority a opatøení, které mohou vést 
k jejich naplnìní.

Sdružení místních samospráv ÈR vítá vznik 
tohoto dokumentu, neboś rozvoj venkovské-
ho cestovního ruchu vèetnì agroturistiky 
považuje za dùležitý. V rámci nìj totiž mùže 
docházet k vytváøení pracovních míst na 
venkovì, které èásteènì pomáhají stabili-
zovat obyvatelstvo v místech, kde je obdob-
ných ekonomických pøíležitostí poskrovnu.

Ing. Ludìk Beneš, 
legislativní analytik SMS ÈR

Obce odmítají zvýšení poplatkù za odpad

Až na ètyønásobek by se mìly zvýšit sklád-
kovací poplatky, jejichž plátci jsou obce a 
mìsta. Podle dostupných informací SMS 
ÈR to obsahuje pøipravovaný poslanecký 
pozmìòovací návrh k novele zákona o od-
padech. Obce pøitom chtìjí tøídit, recyklo-
vat a náklady snižovat. Jak to tedy je?

Sdružení místních samospráv ÈR dispo-
nuje informacemi o pøipravovaném posla-
neckém pozmìòovacím návrhu k novele 
zákona o odpadech. Chystaná zmìna má 
háèek. „Obce, kterých se nejvíce dotkne, 
pøicházejí o možnost uplatit své postoje 
v rámci veøejného pøipomínkování,“ zdùraz-
òuje pøedseda pracovní skupiny pro životní 
prostøedí Karel Ferschmann. „Zákon o od-
padech se zmìní bez možnosti otevøené-
ho veøejného pøipomínkování, bez jakékoli 
analýzy dopadù na obce a mìsta, i bez 
možnosti vypoøádání pøipomínek,“ varuje. 

Základní zmìnou má být opakovanì pro-
sazované výrazné zvýšení skládkovacích 
poplatkù, jejichž plátci jsou obce a mìsta. 
Cena všech ostatních a levnìjších zpù-
sobù nakládání s odpady by se zvýšila 

na úroveò nákladù na výstavbu spaloven 
a spalování odpadu. Za dùvod pøitom bývá 
oznaèována potøeba rychlého zákazu 
skládkování v ÈR k roku 2024 s odkazem 
na Evropskou unii. 

Navrhované ètyønásobné zdražení bylo 
naposledy odmítnuto ve vládním návrhu 
zákona o odpadech, když ani na poètvr-
té neprošlo Legislativní radou vlády ÈR. 
Jedním z hlavních dùvodù byla absence 
dostateèné analýzy ekonomických dopa-
dù na obce a mìsta a analýzy nezbytnosti 
navrhovaného zdražení, které zatíží obce 
a mìsta, jakožto pùvodce komunálních 
odpadù, potažmo obèany jako poplat-
níky. Na konci roku 2016 se odmítavým 
zpùsobem postavilo proti ministerstvem 
navrhovanému zásadnímu zdražení a dal-
ším bodùm více než 800 obcí a mìst for-
mou petice. 

Finální èástka skládkovacího poplatku, 
který se v budoucí novele pravdìpodobnì 
objeví, dosahuje cca 2000 Kè/t, což je 
oproti souèasným 500 Kè/t ètyønásobnì 
více. K tomuto poplatku se pak naèítají 
také náklady na svoz a technologickou 
úpravu, jež obce již nyní hradí svozo-
vým spoleènostem, cenu zvýší i procen-
ta DPH. „Obce se mohou brzy ocitnout 
v nepøíjemné situaci, kdy budou nuceny 
zdražovat odpadové hospodáøství pro své 
obèany,“ dodává pøedseda Ferschmann. 
Sdružení místních samospráv ÈR na zá-
kladì souèasných informací zmìnu záko-
na o odpadech v tomto duchu odmítá.

Mìníte odpady na zdroje? 
Pøihlaste se do soutìže

„Pøemìna odpadù na zdroje“ je druhý 
roèník klání, jež vyhlašuje Ministerstvo 
prùmyslu a obchodu. Cílem soutìže 
je osvìta a vzdìlávání v oblasti obì-
hového hospodáøství se zamìøením na 
druhotné suroviny. Pøihlášky do soutì-
že je tøeba zaslat do 31. bøezna. Více 
informací naleznete zde: 

https://druhotnasurovina.mpo.cz.


